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nem veszik észre a sárga vonalat, 
és odaparkolnak. A túloldalon a 
ferde beállású parkolóból háttal 
lendületesen kitolatók komoly 
veszélyt jelentenek. Ifj. Nagy Gá-
bor kiemelte, mindezek ellenére 
kár lenne elítélni ezt az újszerű 
megoldást, reméli, hamarosan 
kiépülnek a hiányzó kapcsolódó 
útirányok. Szerinte a keményebb 
dió az, hogy az autósok tiszteljék 
a sárga vonalat, a kerékpárosok 
pedig tudják szabályosan hasz-
nálni. 

M. B. I. 

ATJARHATO VAROS 
- Általános közlekedéspolitikai célkitűzés, hogy biztosítsák a kerékpárosok 
számára Szeged átjárhatóságát - mondta a városfejlesztési irodavezető. 
Vincze Tibor kifejtette: rengeteg egyeztetés folyik egy-egy nyomvonal kije-
löléséről. A Fekete sas utcai kerékpáros nyomvonal például szerepel a vá-
ros rendezési tervében, amelyet évekkel ezelőtt a közgyűlés fogadott el, az 
beépült az építési szabályzatba. A közlekedési szakma alapelvei szerint a 
személygépkocsi-forgalomra roppant helyigénye miatt nem lehet az autók-
nak a kerékpárosokhoz hasonló elbánást biztosítani. A fönntartható város-
fejlődés érdekében keresni kell a közlekedési eszközök egyensúlyát, támo-
gatni a környezettudatos eszközök használatát, esetenként ésszerűen kell 
korlátozni a forgalmat - tette hozzá az irodavezető. 

Az utolsó napok története 

Tekulics Péter özvegye 
férje végrendeletéről 
Folytatás az 1. oldalról 

- A szeptemberben bejelentett 
szándékban senki ne keressen 
politikát, mert nincs benne, az 
összevonást favorizáló elhatáro-
zást a minél magasabb szakmai 
szintű ellátás és a józan ész dik-
tálta - hangsúlyozta az özvegy. 

Tegzes Éva azt is elmondta, 
amiről eddig a nyilvánosság nem 
értesülhetett, hogy férje, amikor 
már nem tudta teljes értékűen 
ellátni feladatát, levelet írt a sze-
gedi polgármesternek és felaján-
lotta lemondását, amit Botka 
László nem fogadott el. 

- A polgármester úr felkereste 
Pétert, aki akkor már olyan sú-
lyos állapotban volt, hogy a be-
tegágyából sem tudott felkelni, 
és szó szerint azt mondta neki: 
„Nem fogadom el a lemondáso-
dat! Te voltál, te vagy és te is ma-
radsz a gyermekkórház vezető-

je." A férjem, számítva a város 
vezetőjének látogatására, nem 
csillapította fájdalmát erős, bódí-
tó gyógyszerekkel, tiszta fejjel 
akart beszélni a polgármester úr-
ral. Ezen a találkozón mondta el 
Péter Botka Lászlónak, hogy a 
gyermekkórház, pontosabban a 
gyermekgyógyászat jövőjét ho-
gyan képzelte el a kiemelkedő tu-
dással rendelkező Túri Sándor 
professzor úrral, a gyermekklini-
ka vezetőjével. Közös álmuk, ter-
vük volt a régióban egy olyan 
gyermekgyógyászati centrum 
létrehozása, amely az országban 
egyedülálló. A beszélgetésnek ta-
núja voltam - mesélte el a Teku-
lics Péter halála előtti napokban 
történteket Tegzes Éva, aki remé-
li, hogy ezzel egyszer és minden-
korra megszűnnek a férjére tör-
ténő, tartalmukat tekintve igaz-
talan hivatkozások. 

OLÁH ZOLTÁN 

Teknőst csempészett 
Egy, a veszélyeztetett állatfajok közé tartozó görög teknőst próbált át-
csempészni egy bolgár férfi a röszkei határátkelőnél. A tételes vámvizs-
gálatkor az intézkedő vámos az autó csomagtartójában egy élő teknőst 
talált, melyről a Kiskunsági Nemzeti Park szakértője megállapította, 
hogy a görög teknős a veszélyeztetett állatfajok közé tartozik, s eszmei 
értéke 20 ezer forint. A bolgár férfi nem rendelkezett az állatnak az or-
szágon történő átviteléhez szükséges CITES-engedéllyel, ezért a teknőst 
a vámhivatal lefoglalta, majd átadta a nemzeti park szakemberének. 

Négy hónapig ingyen használ-
hatta Ferencszállás és Klárafalva 
lakossága a vadonatúj szennyvíz-
csatornát. Az ok: a két önkor-
mányzatnak működtetőt kellett 
keresnie. A döntés most megszü-
letett, novembertől a rendszert a 
Makó Térségi Víziközmű Kft. 
gondozza, s januártól ez a cég 
szolgáltatja az ivóvizet is. 

Júliustól október végéig tartott az 
új szennyvízcsatorna próbaüze-
me Ferencszálláson és Klárafal-
ván. A két község közös beruhá-
zása rendben elkészült, eredetileg 
úgy tervezték, hamarabb elkez-
dődhet az üzemszerű működés. 
Am időközben kiderült: a kct ön-
kormányzat és az Aquaplus Kft. -
amely az ivóvizet szolgáltatja tíz 
éve a településeken - nem tudott 
megegyezni a csatorna üzemelte-
téséről. A hosszúra nyúlt próba-
üzem nehéz helyzetbe hozta az 
önkormányzatokat, egyedül a la-
kók örülhettek: ebben az időszak-
ban ugyanis nem kellett fizetniük 
a szolgáltatásért, mivel a törvé-
nyek szerint díjat csak üzemelte-
tő szedhet, helyhatóság nem. 

Ferencszállás és Klárafalva 
képviselői ajánlatokat kértek a 
szóba jöhető cégektől, s végül 

együttes testületi ülésen úgy ha-
tároztak, a Makó Térségi Vízi-
közmű Kft. ajánlatát fogadják el; 
ez a cég - mely a városi és a kör-
nyéki önkormányzatok tulajdo-
nában van - korábban már szol-
gáltatott mindkét településen, 
még az Aquaplus előtt. 

A képviselők döntésének értel-
mében novembertől már a kft. 
működteti a csatornát, január el-
sejétől a vízszolgáltatást is átveszi 
- tájékoztatta lapunkat Fekete Jó-
zsef, Klárafalva polgármestere. 

A községek lakóinak a novem-
ber elseje óta tartó időszakra ha-
vonta négyszáz forintos alapdíjat 
plusz áfát, s az elfogyasztott víz 
minden köbmétere után ötven fo-
rintot kell fizetniük, csatornadíj 
gyanánt. A cég tíz százalékot elen-
ged, ez a locsolási kedvezmény, 
amely az év minden hónapjára vo-
natkozik. 

Németh Csabától, a kft. főmér-
nökétől megtudtuk, a januárig 
tartó átmeneti időszakról egy 
számlát fog kiállítani a cég. No-
vember első napjaiban minden 
portán leolvasták a vízmérőórá-
kat, január elején ugyanezt teszik, 
s a mért mennyiség alapján szá-
molják ki a fizetendő összeget. 

B.A. 

Új vízszolgáltatót választott Ferencszállás és Klárafalva 

Nem volt csatornadíj 

A szennyvízszivattyú „háza" az egyik portán Fotó: Gyenes Kálmán 

A kerekezők követelik, az autósok nehezen fogadják a bicildisávokat 

Kerékpárutak kereszttűzben 

GYALOGOST GÁZOLTAK 
SZEGEDEN 
Tegnap délután negyed ötkor 
Szegeden, a Csáky utca felől a 
Tesco irányában a zöld jelzésnél 
gyalogosok keltek át. 
Ugyanekkor a Csáky utcából 
kikanyarodott egy 
személygépkocsi, és elütött egy 
gyalogost. A 19 éves lány 
könnyű sérülést szenvedett, a 
mentők kórházba szállították. 

BIZTONSÁGOS OTTHON 
A lakásbetörések visszaszorítása 
és a lakók értékeinek 
hatékonyabb megóvása szerepel 
annak a szerda délután 4 órakor 
kezdődő lakossági fórumnak, 
amelyet a rendőrség és az 
önkormányzat közösen rendez a 
szegedi Eötvös József 
Gimnáziumban (Csongor tér 1.). 
A „Biztonságos otthon" 
programmal Hollandiában az 
utóbbi évtizedben jelentős 
eredményeket értek el. 

TÍZSZER TÖBB 
Specialitások és finomságok 
című, lapunk tegnapi 
számában megjelent 
cikkünkben a Kisteleki 
Sajtüzem termékeiről is 
szóltunk. Ám a helyi üzem - a 
tudósításban szereplő - két és 
fél ezerrel szemben, 
húsz-harmincezer liter tejet 
dolgoz fel naponta. A 
tévedésért az érintettek és 
lapunk olvasóinak elnézését 
kérjük. 

ÚJRA AZ ÖZVEGYEK 
Újra játssza ma este 8 órától a 
Szegedi Focus Műhely Mrozek 
abszurd darabját, az Özvegyeket 
az SZTE JGYTFK Tamási Áron 
Klubjában (Boldogasszony sgt. 
6.). A produkciót a társulat 
vezetője, Bcnkő Imola Orsolya 
rendezte 
Esterházy-vendégszövegek 
felhasználásával. Rómeó és Júlia 
találkozni szeretne a szeretőivel. 
Rómeóé Izolda, Júliáé pedig 
Trisztán. Rómeó és Trisztán egy 
harmadik nőért párbajozva 
meghal. A nők nem tudnak 
erről, végül azonban rájönnek, és 
győzedelmeskednek a halál 
fölött... 

Folytatás az 1. oldalról 

Most a Híd utcában terveztek 
kerékpárutat, de a városfejlesz-
tési alpolgármester az utolsó 
pillanatban visszavonta az elő-
terjesztést, így a közgyűlés még 
nem döntött az ügyben. Nagy 
Sándor állítja: a kerékpáros 
közlekedést támogatja a város 
vezetése. Szeretnék azonban 
kerülni a konfliktust. A leg-
utóbb átadott, a kerékpáros 
egyesületek által javasolt Feke-
te sas utcai kerékpáros átveze-
tés egyébként szerinte fontos 
elem, az Oskola utcával párhu-
zamos második észak-déli ten-
gely része, a tervezett Csongrá : 
di sugárúti és a felújítandó Pe-
tőfi Sándor sugárúti kerékpáros 
útvonal közepe, melynek kiépí-
tése szükséges volt. A város ve-
zetése úgy tervezi, hogy a Szent 
István tér és az Anna-kút meg-
újítása kapcsán a Fekete sas ut-
cai kerékpársávok folytatása is 
elkészül. A Híd utcai kerékpár-
sávról pedig tovább egyeztet-
nek. 

A kerékpárosok egyesületei ár-
gus szemekkel figyelik a város 
közelekedéspolitikáját. Több és 
jobb kerékpárutat szeretnének. 
A Szegeden hangjukat hallató bi-
ciklis aktivisták egyike i f j . Nagy 
Gábor. Szerinte a Fekete sas ut-
cai „szembeirányú" kerékpársáv 
annyira újfajta megoldás, hogy 
még máig is előfordul, a felfestett 
sávon a menetiránnyal ellentéte-
sen közlekednek a kerékpárosok, 
az irányjelző nyilak ellenére. 
Emellett vannak autósok, akik 

Nehézfém-mentesítés, biológiai módszerrel 

Uránbányák növényei 
a Szegedi Füvészkertben 
Uránbánya-meddőhányók nö-
vényeit is vizsgálják a Szegedi 
Füvészkertben. A kísérlet célja 
kideríteni: bizonyos növények 
alkalmasak-e arra, hogy segít-
ségükkel szabadítsunk meg a 
nehézfémmel szennyezett föld-
területet ezektől a mérgező 
anyagoktól. Gyomirtó szerek-
kel szemben ellenállóvá lett nö-
vényeket szintén vizsgálnak a 
füvészkertben. 

Fokozódó probléma az iparilag 
fejlett országokban, hogy a talaj 
sok helyen nehézfémekkel (réz, 
cink, kadmium) szennyeződik. 
Eltávolításuk olykor csak talaj-
cserével lehetséges, de más meg-
oldások is elképzelhetők. Az 
SZTE növénytani tanszéke, 
együttműködve a növényélettani 
tanszékkel, azt vizsgálja, hogyan 
használhatók föl a talaj nehéz-
fém-mentesítésre a növények. 

- Erre az ad lehetőséget, hogy a 
növények a talajból a vízzel 
együtt a nehézfémeket is fölve-
szik - mondja Mihalik Erzsébet, 
az SZTE növénytani tanszé-
kének vezetője, a füvészkert igaz-
gatója. A mérgező nehézfémeket, 
ha már bekerültek a testükbe, 
kénytelenek tárolni, lehetőleg 
úgy, hogy azok ne zavarják élet-
folyamataikat. Egyes növényfa-
jok - általánosan elterjedt „gyo-
mok" - nehézfémszennyezett 
körülmények között élő állomá-
nyain belül olyan típusok létét is 
föltételezik a kutatók, melyek 
egyre több nehézfémet tudnak 
fölhalmozni testükben: életben 
maradnak, sőt szaporodnak, ext-
rém körülmények között. A fia-
tal kutatógárda részvételével fo-
lyó vizsgálatok arra keresik a vá-
laszt, hogy öröklődőek-e a ne-
hézfém-fölhalmozással kapcso-
latos tulajdonságok. Az eddigi 
mérési eredmények legalábbis 
biztatóak - úgy tűnik, a jó nehéz-
fémtűrő, -felhalmozó képességű-
vé vált növények magvaiból föl-

nevelt példányok szintén rendel-
keznek azokkal a tulajdonságok-
kal, melyek lehetővé teszik, hogy 
életben maradjanak, szaporodja-
nak nehézfémmérgezett környe-
zetben is. A növényeket - a Pécsi 
Tudományegyetemmel együtt-
működve - a pécsi uránbánya 
meddőhányóiról, szénbá-
nya-meddőhányóról, hőerőművi 
salaktárolóból gyűjtik a szegedi 
kutatók, s szaporítják tovább a 
füvészkertben, meghatározott 
nehézfémtartalmú környezet-
ben, génbankot hozva létre e vál-
tozatok számára. S mi történhet 
a növények által a talajból kivont 
nehézfémekkel? 

- Ha a növényt elégetik, hamu-
jában benne maradnak e fémek, 
és alkalmasak lehetnek mikro-
elemként műtrágyák összetéte-

lének javítására - mondja Miha-
lik Erzsébet. Tehát nemcsak eltá-
volítható a talajból a szennyezés, 
de hasznosítása is lehetséges - és 
nincs veszélyes hulladék, amit 
tovább kell tárolni, ami újabb ve-
szélyeket okoz. 

Az is előfordul, hogy szándéko-
san, egy bizonyos céllal - példá-
ul: gyomirtás - a környezetbe 
juttatott mércganyagokkal 
szemben válnak ellenállóvá nö-
vények. Ezekkel kapcsolatban 
ugyancsak folytat vizsgálatokat a 
füvészkert, kutatva az ellenálló-
vá válás mechanizmusát. A ké-
sőbbiek során például lehetővé 
válhat olyan kémiai szerek létre-
hozása, melyekkel szemben a 
növényekben nemzedékek múl-
tán sem alakul ki ellenállás. 

F.CS. 

Füvészkert! vizsgálatok. Bizonyos növényekkel a nehézfémek ki-
v o n h a t ó k a talajból Fotó: Schmidt Andrea 


